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ACTA DE LA SESSIÓ NÚM. 12/2012 ORDINÀRIA DEL PLE DE 
L’AJUNTAMENT DE MANACOR EL 5 DE NOVEMBRE DE 2012 
  
Identificació de la sessió: 
Núm.  12/2012 
Sessió: ordinària 
Data: 5 de novembre de 2012  
Horari: 11.30 a 14,45 hores 
Lloc: Sala de sessions de l’Ajuntament de Manacor 
  
Assistents 
President 
Antoni Pastor Cabrer 
 
Regidors 
- Pel grup municipal Partit Popular de Manacor 

1. Riera Mascaró, Catalina 
2. Rufiandis Cabrer, Francisca 
3. Bover Sansó, Maria 
4. Sureda Rosselló, Sebastiana 
5. Sureda Fons, Maria Magdalena 
6. Flores Pineda, Roberto Arturo 
7. Matamalas Albertí, Cristina 

 
- Pel Grup Municipal Socialista 

1. Fernández Rubí, Amanda 
2. Nadal Santandreu, Sebastià 
3. Hinojosa Abenza, Nuria 

 
- Pel Grup Municipal PSM-IV-EM 

1. Gaià Riera, Sebastià 
2. Oliver Gomila, Miquel 

 
- Pel Grup Municipal AIPC  

1. Gomila Capó, Joan  
2. Amer Artigues, Bernat 

 
- Pel Grup Municipal ALM 

1. Mateu Capllonch, Francisco 
2. Ginard Puigserver, Joan 

 
- Pel Grup Municipal d’Esquerra Republicana 

1. Llodrà Gayà, Joan 
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Secretari general 
Antoni Benlloch Ramada 
 
Assisteix a la sessió l’interventor acctal. Sr. Sebastià Nadal Fons, el qual s’absenta de la 
sessió a partir del punt 5 de l’ordre del dia. 
 
Absències 

1. Bosch Lliteras, Llorenç 
2. Sureda Fons, Antoni 
3. Servera Munar, Antonio 

 
 
Ordre del dia, desenvolupament de la reunió i acords: 
 
Declaració Institucional contra la violència de gènere 
 
1. Dictamen de la Comissió Informativa General: Declarar no disponibles les quantitats 
derivades de la supressió de les pagues extraordinàries i pagues addicionals equivalents 
d’acord amb el RDLlei 20/2012 de 13 de juliol. 
 
2. Lectura i aprovació acta sessió 11/2012. 
3. Precs i preguntes 
4. Dictamen de la Comissió Informativa General: reconeixement extrajudicial de crèdits. 
5. Proposta de batlia: creació de la Ponència d’Estudi de noms de carrers. 
6. Proposta de batlia: Sol·licitud al Govern de les Illes Balears d’ajuts per a l’escorxador de 
Manacor. 
7. Moció del Grup Municipal Socialista per garantir el dret dels ciutadans i ciutadanes de 
Manacor a l’aigua potable. 
 
Mocions d’urgència  
I. Moció d’urgència de rebuig al finançament de la comunitat autònoma de les Illes 
Balears previst al Pressupost General de l’Estat per a l’any 2013 
II. Moció d’urgència en contra de la retirada de subvenció del servei de teleassistència 
 
 
El president obri la sessió, i abans de tractar els punts de l’ordre del dia, es procedeix a 
la formular la següent Declaració Institucional contra la Violència de Gènere. 
 
La Sra. Sra. Riera Mascaró dona lectura a la Declaració: 

 
DECLARACIÓ INSTITUCIONAL DE L’AJUNTAMENT DE MANACOR  

CONTRA LA VIOLÈNCIA DE GÈNERE 
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“El 25 de novembre és el dia Internacional contra la violència de gènere. Aquest tipus 
de violència  és una plaga que ens impedeix créixer i progressar com a societat, i que 
seguirà avançant si no ens impliquem en la seva lluita de manera efectiva. 
 
La seva consideració com a problema social implica visualitzar que la violència contra 
les dones té el seu origen últim en les relacions socials basades en la desigualtat, perquè 
la violència també és qualsevol forma de discriminació, laboral, política, social i 
cultural. 
 
Malgrat els avanços aconseguits a la nostra societat, la discriminació i la violència que 
sofreixen les dones actualment segueix sent molt elevada; l’assetjament sexual, el 
maltractament familiar, el tràfic de dones i nines, la mutilació genital, són una 
manifestació contra la llibertat i la dignitat de les dones, constituint una de les majors 
violacions de drets humans 
 
Són moltes les dificultats a les quals les víctimes han d'enfrontar-se per sortir del cicle 
de la violència de gènere i poder així trencar amb el seu agressor i iniciar una nova vida 
lluny de la por i la desesperació. 
 
És primordial promoure accions urgents en l'àmbit educatiu i des de les edats més 
primerenques, per educar a les generacions futures en valors d'igualtat, de tolerància, 
respecte i no violència perquè considerem que rebre una educació igualitària és la millor 
forma per aconseguir els canvis socials desitjats, trencant d'aquesta manera amb els rols 
i estereotips patriarcals que encara persisteixen en la societat. 
 
Hem de ser capaços de crear una cultura d'igualtat, pau i respecte a la vida en totes les 
seves manifestacions. Per a això, requerim el compromís de totes i tots, tant individual 
com col·lectivament, així com de les diferents institucions i organismes. 
 
Aquest Consistori es mostra convençut que tan sols assumint una responsabilitat 
compartida podrem fer desaparèixer aquesta  xacra que sofreix la nostra societat. 
 
Avui, amb aquesta declaració institucional, el Ple de l’Ajuntament de Manacor, en 
representació de totes les ciutadanes i ciutadans del nostre municipi, condemna 
qualsevol acte de violència vers les dones i expressa el seu rebuig més contundent 
davant fets d’aquesta naturalesa. 
 
Així mateix aquest Ajuntament, anima a totes les institucions, organitzacions socials, 
entitats i col·lectius, a tots els ciutadans i ciutadanes, a que mantinguin la seva lluita 
contra la violència de gènere per, entre tots, aconseguir la seva total desaparició i 
agraeix als col·lectius que treballen de manera desinteressada en la prevenció i 
concienciació d’aquest tipus de violència, la tasca que duen a terme i els hi dóna el seu 
suport. 

“La violència és la por als ideals dels altres” 
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Mahatma Gandhi 
 

“La violència és el darrer recurs de l’incompetent” 
Isaac Asimov 

 
Manacor, 30 d’octubre de 2012. Els portaveus”. 
 
 
Seguidament el batle altera el debat dels punts de l’ordre del dia, en el sentit de tractar 
com a primer punt el dictamen de la Comissió Informativa General de declarar no 
disponibles les quantitats derivades de la supressió de les pagues extraordinàries i 
pagues addicionals equivalents d’acord amb el RDLlei 20/2012 de 13 de juliol. 
 
 
1. Dictamen de la Comissió Informativa General sobre declarar no disponibles les 
quantitats derivades de la supressió de les pagues extraordinàries i pagues 
addicionals equivalents d’acord amb el RDLlei 20/2012 de 13 de juliol. 
 
Dictamen de la Comissió Informativa General de 30 d’octubre de 2012 de declarar no 
disponibles les quantitats derivades de la supressió de les pagues extraordinàries i 
pagues addicionals equivalents d’acord amb el RDLlei 20/2012 de 13 de juliol. 
 
El batle, arran d’unes sol·licituds dels sindicats que indiquen que hi ha altres alternatives 
pel que fa a la supressió de la paga extra, demana que es retiri el punt de l’ordre del dia 
per estudiar-les i incorporar un informe de Secretaria. 
 
El Sr. Llodrà Gayà entén que és lògic que s’esgotin totes les possibilitats legals perquè 
els funcionaris cobrin la paga extra de Nadal i fa esment que la Junta Foral d’Alava 
acordà abonar-la. 
 
El Sr. Gaià Riera creu que s’ha de ser valent i acordar el pagament de la paga extra, 
manifestant que els funcionaris no tenen cap culpa de la crisi. 
 
La Sra. Fernández Rubí coincideix que s’ha d’intentar que els funcionaris cobrin la paga 
extra, per la qual cosa considera totalment oportú deixar pendent l’acord proposat per la 
Comissió Informativa. 
 
El batle recalca que les lleis estan per complir-se i considera que abonar la paga extra, si 
és il·legal, comportaria conseqüències no tan sols polítiques, sinó també jurídiques, i 
recorda que l’anterior conseller de Sanitat està actualment imputat per haver abonat 
unes retribucions als metges que no s’ajustaven a la normativa.   En conseqüència, 
demana prudència i responsabilitat. 
 
El Ple de l’Ajuntament acorda per unanimitat retirar l’assumpte de l’ordre del dia. 
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2. Lectura i aprovació acta sessió 11/2012 
 
El Sr. Oliver Gomila, si bé no demana la rectificació de l’acta, vol fer constar que el 
punt núm. 10, relatiu a la moció del grup municipal PSM-IV-EM per restringir el trànsit 
els mesos d’estiu a la plaça de son Macià, no és va retirar per intentar arribar a un acord, 
sinó que aquest ja estava adoptat, i el que quedava pendent era concretar, abans del mes 
de juny, una solució que acontentés  al màxim de gent possible.  
 
El Ple de l’Ajuntament acorda per unanimitat:  
 
Aprovar l’acta de la sessió núm. 11/2012 ordinària celebrada per aquest mateix òrgan el 
passat 8 d’octubre de 2012. 
 
 
3. Precs i preguntes 
 
PREGUNTES ESCRITES 
 
* Preguntes presentades pel Grup Municipal PSM-IV-EM el 31 d’octubre de 2012, amb 
el núm. 14098 del Registre d’entrada de correspondència: 

“1. Quins tràmits s’han realitzat (llicències, denúncies, obertura d’expedients) i 
quin estat es troben en referència al xalet unifamiliar ubicat a la Serra de Llodrà 
(Polígon 34 Parcel·la 373)? 
2. Que fa comptes fer l‘equip de govern davant l’elevat número d’accidents 
registrats a Via Majorica als voltants del carrer Perles) 
3. Quins han estat els contractes de serveis que s’ha reduït econòmicament 
aquesta legislatura i quin estalvi han suposat cada un d’ells?  Quins serveis s’han 
vist reduïts o eliminats? 
4. En quin estat es troben els tràmits del solar de Majorica a dia d’avui, després 
d’haver-se realitzat les “cates” del subsòl?  Quines són les següents passes que fa 
comptes realitzar l’Ajuntament? 
Sebastià Gaià Riera.  Portaveu del grup municipal PSM-IV-ExM. Manacor, 31 
d’octubre de 2012”. 

 
1a Pregunta: La formula el Sr. Gaià Riera. 
 
La Sra. Riera Mascaró exposa que la pregunta formulada ja s’ha contestada en dues 
comissions informatives i fa un resum dels expedients tramitats.  El primer expedient és 
la concessió de la llicència amb un projecte bàsic;  després l’any 2008, el promotor 
presentà el projecte d’execució;  en novembre de 2010, s’obrí un expedient d’infracció 
urbanística i es va requerir al promotor per justificar la concordança de l’execució de les 
obres amb el previst en el projecte i es va comprovar que havia una errada en 
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l’amidament de la parcel·la;  posteriorment en novembre de 2011, l’Ajuntament 
prorrogà la llicència amb la ubicació correcta de l’habitatge i del traçat del camí 
d’accés;   en abril del 2011, el zelador comprovà que el traçat del camí no coincidia amb 
el previst en el projecte.  Tot això ha motivat dos expedients, un de legalització del nou 
traçat i del restabliment de la legalitat urbanística, on s’havia iniciat l’execució de les 
obres de l’habitatge, que consisteix bàsicament en la restauració de l’arbrat;  i, un altre 
expedient de modificació de les obres com a conseqüència d’un canvi d’orientació de 
l’habitatge. 
 
El Sr. Gaià Riera entén que hi ha hagut una infracció en la construcció del camí d’accés, 
ja que es feia un de nou i que aquesta encara no està esmenada. 
 
La Sra. Riera Mascaró respon que queda encara el restabliment topogràfic de la 
parcel·la i que s’ha presentat una sol·licitud de legalització del camí d’accés. 
 
El Sr. Gaià Riera fa esment que el camí de sa Roca roman tancat i que, per aquest 
motiu, s’ha desviat l’itinerari, per la qual cosa l’Ajuntament ha de prendre decisions per 
evitar el confrontament entre veïns. 
 
2a Pregunta:  La realitza el Sr. Oliver Gomila. 
 
La Sra. Sureda Rosselló respon que no té constància de l’existència de molts 
d’accidents en la Via Majórica i que no es pot considerar una via molt conflictiva. 
 
El Sr. Oliver Gomila li estranya la resposta, ja que té informació sobre l’existència d’un 
nombre elevat d’accidents i que, a més a més, s’ha parlat de canviar el sentit del carrer. 
 
La Sra. Sureda Rosselló reitera que aquest carrer no és conflictiu i que la via Majórica té 
una limitació de velocitat a 40/h i es fan control de velocitat. 
 
El batle assenyala que sí s’ha comentat alguna vegada sobre la necessitat del canvi de 
sentit a què fa referència el Sr. Oliver Gomila, però que, en tot cas, es necessitaria un 
informe de la Policia Local. 
 
3a Pregunta: L’exposa el Sr. Oliver Gomila. 
 
La Sra. Riera Mascaró contesta que els contractes que s’han reduït la despesa són els 
següents: el de manteniment de la jardineria i zones verdes en un 10% anual, el qual ha 
passat de 627.000 euros a 501.000 euros sense IVA;  el segon contracte és el Programa 
Alter, de 22.750 euros, no s’ha executat, si bé es prestarà dintre del contracte de medi 
obert;  i, finalment el tercer contracte objecte de reducció, és el contracte de serveis de 
l’Escola de Música, que s’ha reduït de 349.000 euros/anuals a 266.000 euros/anuals, i, a 
més a més, no es concedeix la subvenció nominativa per al funcionament de l’Escola de 
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Música de Porto Cristo, ja que aquest servei s’ha unificat; tot això ha implicat una 
reducció de la despesa de 784.000 euros en quatre anys. 
 
El Sr. Amer Artigues explica que, amb relació al contracte de recollida de fems i neteja 
viària, es pretenia reduir el cost en 250.00 euros, prorrogant dos anys el contracte, però 
que el Consell Consultiu ha informat desfavorablement la proposta, si bé aquest informe 
no és vinculant.  Assenyala que de totes maneres està estudiant reduir les freqüències de 
recollida de fems, que ja estan quantificades. 
 
El Sr. Oliver Gomila apunta que hi ha veïns que es queixen en el sentit que l’empresa 
concessionària, quan hi ha dos contenidors, només en recull un.  
 
El Sr. Amer Artigues contesta que l’empresa concessionària està obligada a recollir els 
dos i voldria conèixer en quins llocs no compleix per exigir a la concessionària el seu 
compliment. 
 
4 Pregunta.  La realitza el Sr. Oliver Gomila. 
 
El batle li contesta que la regidora disposa de la documentació i la pot recollir. 
 
* Preguntes presentades el 31 d’octubre de 2012, amb el núm. de RGE 14112, pel Grup 
Municipal d’Esquerra Republicana. 

“1. Històricament i fins l’estiu de 2011 tant el Govern com el Consell, amb 
independència de qui governàs, oferien al petit comerç modestes línies de suport 
per retolació en llengua catalana.  Pot l’Ajuntament de Manacor, igual que ha fet 
l’Ajuntament de Capdepera, implantar per l’any que ve, encara que sigui amb 
una partida petita un suport al comerç en aquest sentit? 
2. Té previst l’equip de govern i més concretament l’actual Grup Municipal del 
Partit Popular de Manacor normalitzar la situació creada arran de l’expulsió de 
part dels seus membres que frena l’activitat normal d’aquest Ple? 
3. Quina és la xifra que l’ATIB va cobrar de comissió pel cobrament dels tributs 
que són competència de l’Ajuntament de Manacor l’any 2011? 
Joan Llodrà Gayà. Grup Municipal d’Esquerra Republicana. Manacor, 31 
d’octubre de 2012”. 

 
1a Pregunta: La formula el Sr. Llodrà Gayà. 
 
La Sra. Riera Mascaró manifesta que a l’Ajuntament li importa el petit comerç i que per 
a l’any 2013 hi ha una partida prevista que es destinarà a normalització lingüística, si bé 
recorda que en l’actual moment econòmic és difícil, i també que establir els criteris per 
concedir els ajuts són bastant complicats;  però, de totes maneres, l’equip de govern està 
obert a estudiar les propostes. 
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El Sr. Llodrà Gayà considera que es tracta d’una decisió política i recorda que 
Capdepera té previst concedir ajuts per un import total de 2.000 euros, i que 
l’Ajuntament de Manacor no tindria cap dificultat per preveure una subvenció de 4.000 
euros. 
 
La Sra. Riera Mascaró replica que la partida econòmica està prevista en els pressuposts 
que està elaborant l’equip de govern i que està obert a negociar el seu destí. 
 
2a Pregunta:  La realitza el Sr. Llodrà Gayà 
 
El batle agraeix la preocupació d’Esquerra Republicana i comenta que ell mateix, com a 
diputat, es troba en la mateixa situació en el Parlament de les Illes Balears i no es 
queixa.  Manifesta que s’ha reunit en diverses ocasions amb els membres expulsats del 
seu grup municipal i no han acceptat la proposta que es puguin constituir amb el nom 
del grup municipal del Partit Popular.  Considera que el problema és degut que les 
decisions es prenen des de Palma i no de Manacor.  Afirma que la solució al problema 
és política. Finalment, indica que la falta d’assistència dels tres membres expulsats del 
seu grup no ha afectat en absolut a l’activitat de l’Ajuntament. 
 
El Sr. Llodrà Gayà comparteix amb el balte que la solució de la controvèrsia és política 
i que s’ha de cedir i fer un esforç de les dues parts per arribar a un acord. Estima que 
s’ha de solucionar el problema per bé de la democràcia. 
 
El batle coincideix amb les afirmacions del Sr. Llodrà Gayà i fa esment que, amb 
relació a la declaració institucional de l’Hospital, la Sra. Riera Mascaró ha parlat tres 
vegades amb el regidor Sr. Antoni Sureda i que, finalment, el va remetre per 
consensuar-la a una persona externa de l’Ajuntament que és el Sr. Pedro Rosselló.  
Afegeix que si els regidors volen participar, que participin, ja que cadascú tria el seu 
futur. 
 
3a Pregunta:  L’efectua el Sr. Llodrà Gayà. 
 
El batle contesta que el cost de la recaptació dels tributs municipals per l’ATIB es 
distribueix en dos conceptes: la voluntària, que suposa un import de 404.000 euros 
sobre els 17.800.000 recaptats; i l’executiva, que ascendeix a un import de 454.000 
euros sobre 3.800.000 recaptats.  Assenyala que aquestes dades no s’han d’agafar de 
forma parcial, sinó conjunta, perquè la via executiva ha suposat uns ingressos a favor de 
l’Ajuntament de 223.000 euros d’interessos de demora, a més a més recorda que 
l’Ajuntament tenia un pendent d’aproximadament de 13 milions d’euros que podien 
prescriure i que l’administració municipal era incapaç de recaptar-la.  A més a més de 
l’indicat, assenyala que l’Ajuntament a la gestió i recaptació dedicava 19 persones i ara 
només 7 persones, la qual cosa suposa un estalvi de 476.000 euros.  A tot això, hi havia 
que incrementar les despeses municipals amb les derivades d’impresos, notificacions, 
recursos informàtics, etc.  Finalment, destaca que al marge de l’estalvi econòmic a 
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l’Ajuntament, que ha suposat la cessió dels tributs, ha implicat una major justícia social 
perquè, fins aleshores, només pagaven els mateixos i, en canvi, l’ATIB és molt més 
efectiva. 
 
El Sr. Llodrà Gayà lamenta que l’administració pública no hagi estat efectiva per 
recaptar els tributs municipals i que és trist que sigui un particular subcontractat el que 
la realitzi;  a més a més, no acaba de veure si estan davant una gestió liberal d’un servei 
o d’un monopoli. 
 
El batle recorda que l’Ajuntament, amb el servei de recaptació, ha passat per diverses 
fases,  en un primer moment estava privatitzada la gestió de la recaptació, després va 
assumir-la directament, però que no va aconseguir l’eficàcia, i, ara, no va tenir més 
remei que externalitzar el servei a favor de l’ATIB.  Entén que el que s’hauria d’intentar 
és rebaixar els percentatges que cobra l’ATIB per la recaptació dels tributs als 
ajuntaments. 
 
* Preguntes presentades pel Grup Municipal Socialista, amb el número 14136 del 
Registre d’entrada, el 2 de novembre de 2012: 

“1. Per què tarda tant el Departament d’Urbanisme d’aquest consistori en atorgar 
les llicències d’obra, tant major com menor (per fets imputables a 
l’administració)?  Quina és la mitjana de temps que es tarda per a cada una de 
les llicències? 
2. Què està fent l’equip de govern per tal de donar resposta a l’augment d’actes 
vandàlics que estan patint els ciutadans en tot el terme de Manacor? 
3. Segueix pensat aquest equip de govern que Manacor està “neta”? 
Amanda Fernández Rubí. Portaveu del Grup Municipal Socialista.  Manacor, 31 
d’octubre de 2012”. 

 
1a Pregunta:  La formula la Sra. Fernández Rubí 
 
La Sra. Riera Mascaró contesta que calcular una mitjana de temps en la concessió de 
llicència és una tasca molt difícil, com a conseqüència que molts de retards són 
imputables als sol·licitant per defectes en la documentació presentada.  No obstant això, 
puntualitza que cal tenir com a referència que els informes s’emetien a principis d’any 
en un termini màxim de dos mesos i mig, però que degut a les baixes en Urbanisme es 
varen retardar a quatre mesos i que ara, al tornar-se reforçar el servei, s’està en una 
mitjana de tres mesos. Pel que fa a les obres menors diu que, aproximadament, en un 
mes estan informades les llicències. 
 
La Sra. Fernández Rubí indica que no entén el retràs en la concessió de les obres quan 
ha disminuït d’una forma tan important l’activitat constructiva, a la qual cosa afegeix 
que tampoc entén que si havia retardaments en la concessió de llicències, les raons de 
l’Ajuntament en voler amortitzar una plaça d’arquitecte. 
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La Sra. Riera Mascaró assenyala que la plaça d’arquitecte a que fa referència la Sra. 
Fernández Rubí es va destinar a altres tasques, i que ara, com a conseqüència del retràs 
en la concessió de llicències, ha tornat a informar-ne.  
 
2a Pregunta:  L’efectua la Sra. Hinojosa Abenza. 
 
La Sra. Sureda Rosselló li requereix que clarifiqui si els actes vandàlics a que fa 
referència són generals o a casos puntuals. 
 
La Sra. Hinojosa Abenza detalla que en el mes d’octubre es varen rompre arbres en el 
carrer Joan Lliteras, es varen foradar rodes de cotxes, també es va vessar oli en diversos 
carrers, es pintà mobiliari urbà, es produiren diversos robatoris, etc. 
 
La Sra. Sureda Rosselló té constància que es varen punxar diverses rodes de cotxes i 
abocar oli en diverses rotondes, però varen ser actes puntuals que no s’han tornat a 
repetir i que són difícils d’esbrinar.   Destaca que s’ha ordenat a la Policia Local 
intensificar el control sobre el mobiliari urbà  
 
La Sra. Hinojosa Abenza estima que la Policia ha d’actuar contra el “gamberrisme” de 
carrer, però és conscient de la seva complexitat, si bé augmentant la vigilància i 
sancionant les conductes infractores pot minvar. 
 
La Sra. Sureda Rosselló assenyala que aquest passat cap de setmana no hi ha hagut cap 
acte vandàlic, s’han denunciat diverses conductes per infracció de l’ordenança del 
“botellón” i que el seu objectiu és augmentar l’eficàcia i reforçar la vigilància policial 
els caps de setmana. 
 
El batle puntualitza que fa uns mesos es reuní la Junta de Seguretat Local i molts dels 
problemes detectats s’han anat solucionant.  Espera que pròximament es torni reunir la 
Junta per tornar a avaluar la situació de la seguretat ciutadana a Manacor.  Recalca que 
no s’ha de donar la impressió que Manacor sigui insegura, 
 
3a Pregunta: L’exposa el Sr. Nadal Santandreu. 
 
El Sr. Amer Artigues opina que Manacor necessita sempre més netedat i que, des del 
departament de Medi Ambient, es controla l’empresa contractista. Entre altres 
actuacions assenyala, s’han retirat molts de contenidors que estaven a les afores del 
nucli de població a causa que determinades persones abocaven fems d’una forma 
incontrolada.   Estima que és inevitable que hagi brutícia fins que no canvií la mentalitat 
de la gent, perquè sense la seva col·laboració no és factible l’efectiva netedat de 
Manacor.  Assenyala que s’han adoptat altres mesures com instal·lar més papereres per 
abocar els excrements dels cans i altres residus.  Demana més implicació de la 
ciutadania per evitar la brutícia.  
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El Sr. Nadal Santandreu insisteix que el motiu de la pregunta és conèixer la visió del 
govern sobre la situació de la neteja de Manacor i sobre en quin punt es troben els 
projectes prevists a l’Agenda Local 21.  Pel que fa a la primera qüestió, a la vista de 
l’explicació del Sr. Amer Artigues, considera que l’equip de govern ha canviat de visió 
a l’entendre que Manacor no està tant neta com es va manifestar en algun moment pel 
govern municipal. 
 
El Sr. Amer Artigues no recorda que afirmés que Manacor estigui neta, però reconeix 
l’esforç de tot l’equip de govern en aconseguir un Manacor més net.  Destaca la feina 
del Sr. Mateu Capllonch com a responsable de la brigada, amb la seva estreta 
col·laboració amb el departament de Medi Ambient.   Pel que fa a l’assumpte sobre 
l’aplicació de l’Agenda Local 21, indica que en aquests moments no hi ha cap persona 
dedicada, ja que es suprimiren les subvencions destinades al manteniment d’un 
responsable de l’Agenda Local.  Aclareix que té clar els objectius i que és necessària 
una educació en els centres escolars, on destaca que els professors de primària fan una 
gran tasca en conscienciar a l’alumnat sobre la necessitat, entre altres, de reciclar i evitar 
la brutícia. 
 
El batle afirma que Manacor és un municipi net. 
 
 
4. Dictamen de la Comissió Informativa General: reconeixement extrajudicial de 
crèdits 
 
Dictamen de la Comissió Informativa General de 22 d’octubre de 2012 de reconeixement 
extrajudicial de crèdits. 
 
La Sra. Sureda Rosselló explica el dictamen. 
 
El Sr. Llodrà Gayà anuncia que no donarà suport, però no posarà cap trava a la seva 
aprovació.  Considera que el fet de no haver contractat la grua en temps és censurable i 
demana explicacions sobre les negociacions amb GESA per rebaixar el cost de l’energia 
i de la factura de 65.000 euros de GESA. 
 
El batle respon que, pel que a la factura, és com a conseqüència que GESA no va 
presentar-la l’any passat i que, com es tracta d’un exercici tancat, el procediment 
d’aprovació és el reconeixement extrajudicial.  Quan als estudis per reduir els costos 
d’energia, s’està redactant un plec de condicions i que oportunament es proporcionarà la 
informació en una comissió informativa. 
 
La Sra. Sureda Rosselló contesta que, respecte a la factura de la grua, està motivada que 
l’Ajuntament va treure a licitació la seva contractació, però quedà deserta, i que ara es 
torna iniciar el procediment de contractació. 
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El Sr. Oliver Gomila espera que amb l’execució del projecte de serveis socials puguin 
evitar-se despeses de pintar les façanes de les escoles, ja que es podrà realitzar amb el 
personal que contarà el departament de Serveis Socials. 
 
El batle respon al Sr. Oliver Gomila que no li pot garantir que el personal que tindrà a 
disposició el departament de Serveis Socials pugui realitzar aquestes tasques. 
 
La Sra. Fernández Rubí assenyala que el seu grup s’abstindrà i demana que, abans de 
treure a licitació la contractació del servei de la grua, l’Ajuntament estudiï la possibilitat 
de gestionar el servei directament. 
 
El batle contesta que la grua no té cap cost per a l’Ajuntament, perquè es paga 
directament per la persona afectada. 
 
El Ple de l’Ajuntament acorda per dotze vots a favor (PP, AIPC i ALM) i sis 
abstencions (PSM-IV-EM, Grup Municipal Socialista i Esquerra Republicana): 
 
Reconèixer extrajudicialment els crèdits per ser factures d’exercicis anteriors i/o per no 
haver-se tramitat el corresponent expedient de contractació exigit per la legislació sobre 
contractació administrativa;  i,  conseqüentment, aprovar les següents factures: 
 
Núm. factura Proveïdor Data 

factura 
Concepte Import 

00106N00003147 Endesa Energia SAU 03.08.2011 Facturació agrupada dels 
consums electricitat juliol 2011. 
Potència contractada superior 
als 10kw/h 

 
 
 

65.809,11 € 
00120044 Construccions Valls 

Amengual SL 
24.09.2012 Obres façana centre escolar 

infantil Sa Graduada 
 

7.852,04 € 
11/2012 Pintures Gamu SLU 24.09.2012 Treballs de pintar façana centre 

públic infantil Sa Graduada 
 

6.464,30 € 
6120958 Autosangar SL 31.08.2012 Retirada vehicles en grua durant 

el mes d’agost 2012 
 

3.379,21 € 
 
 
 
5. Proposta de batlia: creació de la Ponència d’Estudi de noms de carrers 
 
Proposta de batlia de 30 d’octubre de 2012 de creació de la Ponència d’Estudi de noms de 
carrers. 
 
El batle justifica la proposta en el seu compromís de normalitzar els noms dels carrers, i 
que, a la vista del bon funcionament de la Ponència de Camins, proposa la creació de la 
Ponència de carrers per estudiar, d’una manera ordenada i consensuada, els canvis de 
noms de carrers. 
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El Sr. Llodrà Gayà recorda el compromís de l’equip de govern de modificar els noms 
dels carrers que fan referència a la dictadura. Celebra que un govern conservador tingui 
la intenció de modificar el nom dels carrers. 
 
El Sr. Gaià Riera mostra la seva satisfacció en la creació de la Ponència, remarca que fa 
molts d’anys que va morir el dictador, i espera que faci més via que la Ponència de 
Camins. 
 
El batle respon que, des de que ocupa el seu càrrec, ha impulsat molts d’acords de 
normalitzar la situació, i critica al Sr. Gaià Riera que el partit del que forma part ocupà 
la delegació de Cultura i no va canviar cap nom de carrer. 
 
La Sra. Fernández Rubí està d’acord amb l’aprovació de la Ponència i creu que el fet 
que es fixi una periodicitat en les sessions, donarà una continuïtat a la seva activitat. 
 
El Ple de l’Ajuntament acorda per unanimitat: 
 
1. Crear la Ponència d’Estudi del nom de carrers del terme municipal de Manacor, que 
tindrà per objecte l’estudi, per a la seva posterior elevació al Ple, de la modificació de 
noms, així com la regularització de carrers i la designació de vies públiques 
innominades. 
 
2. Composició: 

• Presidència: serà designada pels vocals de la Ponència. 
• Vocals:  un vocal per cada grup municipal, que tindrà vot ponderat en funció al 

nombre de membres del grup. 
• Secretari/a: la persona funcionària que designi la Ponència. 

 
3. Periodicitat de les sessions ordinàries: es determinarà per la pròpia Ponència. 
 
 
6. Proposta de batlia: sol·licitud al Govern de les Illes Balears d’ajuts per a 
l’escorxador de Manacor 
 
Proposta de batlia de 30 d’octubre de 2012 de sol·licitud al Govern de les Illes Balears 
d’ajuts per a l’escorxador de Manacor. 

“Des dels anys 90 l’Ajuntament de Manacor disposa d’un Escorxador Comarcal amb unes 
instal·lacions que varen ser adaptades gràcies a les ajudes de la Comunitat Europea, des de les 
hores ha exercit les seves funcions amb un gran esforç econòmic de l’Ajuntament, quan en 
realitat el servei de l’Escorxador no tan sols dona un servei comarcal sinó, fins i tot, en alguns 
àmbits insulars.    
 
Per altra banda, l’Ajuntament ha invertit, en la mesura de les seves possibilitats, en la millora de 
les instal·lacions de l’Escorxador;  però, no obstant això, en aquests moments requereix una forta 
inversió perquè funcioni d’una forma adient i, per dur-les a terme, i com ja s’ha advertit el seu 
caràcter de servei insular, necessita de l’ajut econòmic de la comunitat autònoma. 
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Així mateix, a principis de l’any 2000, l’Ajuntament ajustà i controlà el servei, ja que fins en 
aquell moment el gestionava persones alienes a l’administració, la qual cosa es realitzà amb la 
creació i contractació d’una plaça de gerent de la instal·lació. 
 
El mal de les vaques botxes o la “llengua blava” del ramat oví provocaren una regulació molt 
estricte dels residus i, des de les hores, tots els caps i ventres dels bòvids són considerats com a 
residus perillosos (MER) i han de ser incinerats, i, degut a les normatives autonòmiques actuals, 
aquests residus no poden ser cremats a l’illa i per tant s’han de congelar i transportar a la planta 
incineradora de Lleida (Son Reus no admet aquestes deixalles); fet que té un sobrecost molt 
important, 3.167 €,  i que no ha rebut ajuda per part del Govern Balear durant el darrer any i sí 
s’ha ajudat a l’Escorxador de Palma, facilitant l’eliminació a Son Reus. 
 
No sols el tractament dels residus MER són costosos, també o són els residus SANDACH, o 
residus “normals”, que sí es duen a Son Reus amb un cost aproximat de 7000 €/mensuals. 
 
Durant el darrer mig any, en que l’Escorxador de Palma ha estat tancat per les pèrdues 
econòmiques, (tenia un cost mensual de 140.000€ que pagava quasi íntegrament el Govern 
Balear a traves de l’empresa pública SEMILLA), l’Escorxador de Manacor ha assumit el cent 
per cent de la matança de bòvids de l’illa, el  60% del porcí, i un 50% de l’oví,  solventant 
d’aquesta manera un greu problema als productors i consumidors de l’illa, fet que la Conselleria 
d’Agricultura ni tan sols ha tingut en compte quan, juntament amb l’Ajuntament de Palma, ha 
posat en marxa una línia d’ajuts de 360.000 € per tornar obrir l’Escorxador de Palma, i és per 
això que ES SOL·LICITA 
 
1r. Que el Govern de les Illes Balears doni a l’Escorxador de Manacor el mateix tractament que 
dona a l’Escorxador de Palma.      
 
2n.  Que el Govern Balear habiliti una partida pressupostària d’inversió per a l’exercici 2013, de 
150.000 euros, per inversions a l’Escorxador de Manacor.  
 
3r. Que el Consell de Mallorca accepti els residus MER en la incineradora de Son Reus, i que es 
redueixi la taxa d’eliminació dels residus SANDACH”. 

 
El Sr. Amer Artigues exposa la proposta. 
 
El Sr. Llodrà Gayà manifesta la seva estranyesa en el procediment que ha utilitzat 
l’equip de govern, ja que la proposta és de batlia i l’explica un regidor.  Diu que avui 
seria convenient que s’aprovés la proposta per unanimitat, i que s’ha de fer pressió al 
conseller de Medi Ambient, el qual és bon coneixedor de crear situacions de pressió 
com varen ser les “tractorades” de la legislatura passada. 
 
El batle està d’acord amb retirar la proposta i que es presenti com a una moció conjunta 
de tots els grups polítics.   
 
Els representants dels grups polítics manifesten el seu acord que es transformi la 
proposta de batlia en una moció de tots els grups municipals.  
 
En conseqüència, la proposta queda retirada i es converteix en moció. 
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El Sr. Gaià Riera preveu que aquesta moció no tindrà cap efecte, ja que l’escorxador de 
Palma s’adjudicarà de forma imminent a una persona vinculada al conseller company, i 
no li estranyaria, per això, que l’Ajuntament tingués que tancar l’escorxador municipal. 
 
El batle contesta que el conseller d’Agricultura es va comprometre a dotar una partida 
en els pressupostos del 2013 per subvencionar els escorxadors de la part forana. 
 
El Sr. Amer Artigues insisteix que l’escorxador de Manacor necessita importants 
inversions en una nova caldera, en la teulada, en la sala d’espedaçar, en una decantació 
de residus, etc. 
 
La Sra. Fernández Rubí considera que el futur de l’escorxador de Manacor no és molt 
esperançador. 
 
El Ple de l’Ajuntament acorda per unanimitat: 
 
1r. Que el Govern de les Illes Balears doni a l’Escorxador de Manacor el mateix 
tractament que dona a l’Escorxador de Palma.      

 
2n.  Que el Govern Balear habiliti una partida pressupostària d’inversió per a l’exercici 
2013, de 150.000 euros, per inversions a l’Escorxador de Manacor.  

 
3r. Que el Consell de Mallorca accepti els residus MER en la incineradora de Son Reus, 
i que es redueixi la taxa d’eliminació dels residus SANDACH”. 
 
 
7. Moció del Grup Municipal Socialista per garantir el dret dels ciutadans i 
ciutadanes de Manacor a l’aigua potable. 
 
Moció del Grup Municipal Socialista, de 26 d’octubre de 2012, RGE núm. 13901, per 
garantir el dret dels ciutadans i ciutadanes de Manacor a l’aigua potable. 
 
Text de la moció: 

“Fa 15 anys que els ciutadans i ciutadanes de Manacor no disposen d’aigua potable per al seu 
consum diari.  De fet, a instàncies de la Federació d’Associacions de Veïns, es va retirar el terme 
“potable” dels rebuts de l’aigua, ja que aquesta consideració no es corresponia amb la realitat. 
 
Des de llavors ençà, no s’ha aconseguit que la ciutadania d’aquest municipi pugui gaudir d’aigua 
apte per al consum humà, la qual cosa ha suposat l’obligació de comprar l’aigua potable i, per tant, 
que els ciutadans i ciutadanes pateixin un sobrecost en comparació amb altres ciutats cap de comarca 
de les Illes Balears.  L’agreujament de la crisi i la manca de recursos econòmics d’un gran nombre 
de famílies emfatitza la necessitat de que l’aigua corrent sigui potable. 
 
Tenim constància de l’existència de pous de titularitat privada que distribueixen aigua a comunitats 
de propietaris i que no tenen les mancances de potabilitat de la xarxa pública, el que suposa una 
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discriminació de fet que, a més de postular-se en contra de la Constitució, pot causar un perjudici a 
la salut pública. 
 
Després d’un any de pròrroga de la concessió d’explotació i distribució de l’aigua, que ja perdura 
més de vint-i-cinc anys, no s’ha complit amb la finalitat principal de subministrar aigua apte pel 
consum humà a la ciutadania. 
 
L’Ajuntament de Manacor, que té el deure de vetllar per la salut pública en el seu terme municipal, 
es demostra incapaç de proveir als seus ciutadans i ciutadanes d’un bé tan bàsic i essencial com és 
l’aigua potable. 
 
Per tot l’anteriorment exposat, el Grup Municipal Socialista proposa al Ple de l’Ajuntament de 
Manacor els següents ACORDS: 
 
1. L’Ajuntament de Manacor es compromet fermament a garantir el subministrament d’aigua 
potable a la ciutadania de Manacor. 
 
2. L’Ajuntament de Manacor es compromet a realitzar les gestions necessàries a les instàncies 
pertinents per poder assumir l’exclusiva i plena responsabilitat en la distribució de l’aigua potable a 
tot el terme municipal. 
 
3. L’Ajuntament de Manacor es compromet a promoure, amb caràcter d’urgència, la modificació 
dels estatuts de la SAM perquè pugui assumir la gestió i distribució de l’aigua en condicions de 
transparència, eficiència i austeritat. 
 
4. L’Ajuntament de Manacor, en tant no es modifiquin els estatuts de la SAM, es compromet a 
paralitzar, en la fase en què es troba actualment, la tramitació per a la futura concessió de l’aigua. 
 
Manacor, 25 d’octubre de 2012. Amanda Fernández Rubí.  Portaveu del Grup Municipal Socialista”. 

 
La Sra. Fernández Rubí explica la moció. 
 
El Sr. Llodrà Gayà considera que la moció presentada no té molt de futur perquè les 
forces vives de Manacor no ho permetran.  Estima que el servei d’aigua potable hauria 
de ser públic i no estar en mans privades, per la qual cosa s’hauria de fer la prova 
proposada pel Grup Municipal Socialista, si bé s’hauria de prevenir els possibles –
“enxufisme” en la contractació del personal de l’empresa pública. 
 
El Sr. Gaià Riera creu que seria ideal que la SAM gestionés el servei de l’aigua i 
considera com a primer responsable de l’aigua al batle, que és el que ha de vetllar per 
fer complir que el servei d’aigua sigui de qualitat.  Recalca que els pous de 
l’Ajuntament són els més contaminants i que el batle es va oposar a obrir un nou pou en 
el polígon de serveis, que hagués permès donar una aigua de més qualitat a la ciutat de 
Manacor.  Considera que s’ha de fer una inversió important en la depuradora, que la 
qualifica d’absoleta, la qual ha provocat la contaminació de molts de pous.  Recorda que 
el Pla General d’Ordenació aprovat inicialment no tenia previst cap reserva d’espai per 
a l’ampliació de la depuradora.  Diu que és totalment desacertada la decisió del govern 
de la comunitat autònoma de paralitzar les obres d’unificació de tota la xarxa d’aigua 
potable a Mallorca.   Dona el seu suport perquè la SAM gestioni l’aigua potable. 



 17

 
El Sr. Amer Artigues assenyala que algunes de les afirmacions del Sr. Gaià Riera no són 
reals i que, des de que és responsable del departament de Medi Ambient, ha fet un 
esforç en esbrinar la situació del servei d’aigua potable, i, en aquests moments, s’està 
pendent de la presentació de l’estudi final del contracte d’intervenció d’Aguas Manacor 
SA.   Afirma que, abans de pronunciar-se sobre un tema tan important, s’ha de tenir tota 
la informació.  Està totalment d’acord que el servei d’aigua potable s’ha de regularitzar 
a Manacor, destacant que ni a son Macià ni a Cala Murada ni a Cales de Mallorca està 
regularitzat el servei.    Apunta que actualment està paralitzada l’execució de les obres 
per dur a Manacor l’aigua de sa Costera, que suposa una inversió de vuit milions 
d’euros, però que, com a contrapartida, cal tenir en compte que l’aigua serà molt més 
cara.    Fa esment que a s’Illot i a Porto Cristo l’aigua no té problemes de nitrats, però sí 
de clorurs.  En canvi a Cales de Mallorca l’aigua és potable i de qualitat.   Així mateix, a 
Cala Murada l’aigua té alts nivells de nitrats.   Pel que fa a la depuració de les aigües, no 
és tan dolenta com afirma el Sr. Gaià Riera.  Per tot això, demana a la Sra. Fernández 
Rubí que deixi l’assumpte damunt la taula, a l’espera de conèixer el resultat de la 
intervenció a Aguas Manacor SA. 
 
El batle qualifica la moció de manca de rigor, ja que per prendre una decisió tan 
important es necessitarien els corresponents informes jurídics i econòmics.  
Especialment destaca que la xarxa de distribució d’aigua està absoleta i que necessita 
una reforma total que implicarà una gran inversió, a la qual l’Ajuntament no pot fer 
front.  A més, destaca que l’Ajuntament necessitaria endeutar-se i difícilment els bancs 
proporcionarien els recursos econòmics adients.  Ofereix que en la composició de la 
Mesa de Contractació hi formi part un representant de cada grup municipal.   Afirma 
que l’Ajuntament no pot endeutar-se. 
 
La Sra. Fernández Rubí acusa al batle de falta de responsabilitat, perquè fa molts d’anys 
que governa i no ha solucionat el problema del servei d’aigua, i que la proposta 
presentada pel seu grup no s’ha fet a la lleugera sinó després d’estudiar la situació, de la 
qual té constància de la necessitat de reduir les fuites d’aigua, de crear tarifes 
progressives, etc. 
 
El Sr. Llodrà Gayà qualifica la proposta d’ideològica i que el que es fixa és un 
posicionament polític que, en aquest cas, és la necessitat de gestionar aquest servei 
públic directament. 
 
El Sr. Gaià Riera considera que les grans inversions, a què ha fet referència el batle, no 
es faran d’una forma immediata, sinó al llarg del temps.   Insisteix que els pous d’en 
Bandris estan contaminats i que li crida l’atenció l’afirmació del Sr. Amer Artigues que 
fins que no va ser designat responsable del departament de Medi Ambient no s’havia fet 
res respecte al servei d’aigua. 
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El Sr. Amer Artigues aclareix que el que ha fet és impulsar la intervenció tècnica de 
Aguas Manacor SA per conèixer en quina situació es troba la concessió administrativa, i 
que, una vegada es tingui tota la informació, s’haurà de prendre la decisió de la gestió 
del servei. 
 
El batle manifesta que l’anàlisi de la situació de la concessió de Aguas Manacor SA no 
ha estat senzill per les dificultats que ha posat l’empresa en proporcionar la informació 
requerida.  Recalca que el servei de l’aigua és molt important pel seu aspecte econòmic i 
sanitari.  Recorda que per l’any vinent l’Ajuntament només té previst la creació d’una 
partida d’un milió d’euros per inversions, i que l’endeutament, a hores d’ara, és 
inviable.   Demana que es retiri la moció per comprovar les possibilitats reals de 
l’Ajuntament per gestionar el servei de la forma que s’indica a la moció. 
 
El Sr. Mateu Capllonch pensa que tots els representants municipals volen que l’aigua de 
Manacor sigui potable i recorda que el batle es va comprometre a consensuar aquest 
assumpte. 
 
La Sra. Fernández Rubí mostra la seva discrepància en les crítiques que s’han exposat 
contra la moció presentada, i creu que s’hagués pogut evitar la situació actual si 
l’Ajuntament hagués intervingut l’empresa concessionària abans de la finalització del 
contracte.  Es reitera en la bondat de la moció. 
 
Sotmesa a votació, resulten sis vots a favor (Grup Municipal Socialista, PSM-IV-EM i 
Esquerra Republicana) i dotze vots en contra (PP, ALM i AIPC), per la qual cosa, queda 
rebutjada la moció presentada pel  Grup Municipal Socialista, de 26 d’octubre de 2012, 
RGE núm. 13901, per garantir el dret dels ciutadans i ciutadanes de Manacor a l’aigua 
potable. 
 
 
Mocions d’urgència  
 
 
I. Moció d’urgència de rebuig al finançament de la comunitat autònoma de les Illes 
Balears previst al Pressupost General de l’Estat per a l’any 2013 
 
Moció dels Grups Municipals PP, AIPC i ALM de rebuig al finançament de la 
comunitat autònoma de les Illes Balears previst al Pressupost General de l’Estat per a 
l’any 2013. 
 
Text de la moció: 

“El projecte de pressupostos de l’Estat per a 2013 castiga les Illes Balears.  Les inversions a les 
nostres Illes s’han reduït a la meitat per al pròxim any.  Passen dels 140,94 milions d’enguany a 
78,72 milions.  Això suposa una reducció del 45,04%, mentre la rebaixa mitjana per comunitats 
és del 16,10%. 
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La Comunitat Autònoma de les Illes Balears és una de les més castigades.  Però, a més, també es 
redueix a la meitat la inversió en ferrocarril, tornen a desaparèixer les inversions estatutàries, i 
els convenis de carreteres també es veuen minvats. 
 
Així dons, la inversió de l’Estat a les Illes Balears cau de manera espectacular per segon any 
consecutiu. 
 
La inversió per càpita a la nostra Comunitat Autònoma serà de 70,7 euros, mentre la mitjana 
nacional supera els 225 euros i a Castellà Lleó, per exemple, la inversió per habitant arriba als 
613 euros. 
 
Aquesta situació preocupa també al President de la Comunitat Autònoma de les Illes Balears, el 
Sr. José Ramón Bauzà, que ha declarat que la xifra d’inversió per a les Balears que recullen els 
Pressuposts Generals de l’Estat de 2013 és “absolutament injusta” per a les nostres illes.  Així 
mateix, es va mostrar convençut que aquestes partides milloraran gràcies a la tasca que realitzarà 
el Govern mitjançant les esmenes. 
 
A més, el President, a una de les seves compareixences, va defensar que el seu objectiu és que hi 
hagi un finançament “transparent” i “just” i que els ciutadans de les Illes puguin estar en les 
mateixes condicions que qualsevol altre ciutadà.  “No volem més que ningú, però tampoc menys 
que ningú”, assegurà, i va recordar que les Illes aporten a l’economia espanyola “un plus 
important” i que són “contribuents nets” al sistema de finançament autonòmic. 
 
L’Ajuntament de Manacor comparteix el parer del President pel que fa la injustícia que aquests 
pressuposts suposen per a la nostra Comunitat Autònoma i considera que aquesta ha de rebre del 
Govern de l’Estat la inversió que li pertoca. Per tot això ACORDA 
 
1r. Rebutjar els pressupostos generals de l’Estat per a l’any 2013. 
 
2n. Instar als Diputats i Senadors autonòmics a que no donin suport a un pressupost que el propi 
President del Govern de les Illes Balears ha qualificat d’injust per a la nostra comunitat. 
 
3r. Instar al Govern de les Illes Balears a adoptar totes les mesures necessàries per tal de garantir 
que la nostra comunitat autònoma compti amb el pressupost que li pertoca. 
 
Manacor, 29 d’octubre de 2012.  Els portaveus”. 

 
La Sra. Riera Mascaró justifica la urgència en  la necessitat de presentar-la abans que 
s’aprovin els pressupostos de l’Estat. 
 
El Sr. Llodrà Gayà considera que s’hagués pogut presentar la moció abans. 
 
El Ple de l’Ajuntament acorda per unanimitat aprovar la urgència de la moció. 
 
La Sra. Riera Mascaró explica la moció. 
 
El Sr. Llodrà Gayà dona el seu suport, malgrat dubta de la seva efectivitat.  Recalca que 
l’Estat no retalla les partides destinades a toros, despeses militars, a la monarquia, etc, i, 
en canvi, retalla despeses més importants.  Critica que la inversió estatal a la comunitat 
autònoma de les Illes Balears sigui inferior a la mitjana de la resta de les comunitats i 
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també que creï partides en els pressupostos, com per exemple l’adquisició de les Cases 
de son Macià, i després no les executi.  Considera que la única solució és la 
independència, al tractar a les Illes Balears com a una colònia d’Espanya. 
 
El Sr. Gaià Riera manifesta la seva satisfacció per la presentació de la moció i també 
coincideix amb el Sr. Llodrà Gayà que la comunitat autònoma de les Illes Balears té un 
dèficit respecte a la resta de les comunitats autònomes.  Critica que el Partit Popular 
hagi creat l’impost sanitari i que l’Estat no retorni a la comunitat autònoma les seves 
aportacions als tributs estatals. Recorda que el PP va prometre a la campanya electoral 
que la situació d’Espanya canviaria en dos mesos i ha passat un any i no s’ha arreglat 
res, sinó que, el que ha fet, ha estat pujar l’IVA i davallar els sous. 
 
La Sra. Fernández Rubí dona el seu suport davant la situació d’injustícia que s’està 
produint i que afecta directament a tota la ciutadania de Manacor. 
 
La Sra. Riera Mascaró agraeix el suport i deixa constància que un regidor de 
l’Ajuntament és senador, el qual va afirmar que defensaria els interessos de Manacor.  
Fa esment que també el president Bauzà, en el passat plenari del Parlament, va afirmar 
que la millora del finançament de la comunitat autònoma no només podria venir via 
esmenes sinó a través d’altres sistemes. 
 
El Sr. Oliver Gomila demana que les paraules que ha pronunciat la Sra. Riera Mascaró 
respecte al Sr. Bosch Lliteras es recullin directament per poder-les transmetre. 
 
El batle manifesta que està d’acord que es recullin literalment. 
 
Intervenció literal de la Sra. Riera Mascaró, en la part que fa referència al Sr. Bosch 
Lliteras: 

 “Tenim una persona, en aquest consistori, que és senador i regidor, el Sr. Bosch, 
que és una llàstima que avui no sigui perquè jo simplement voldria haver-la 
pogut recordar aquesta entrevista del Cent per Cent que no fa molts de mesos va 
respondre, i va dir que defensaria els interessos de Manacor, del seu municipi, si 
s’havia de barallar en el Senat amb els seus ho faria, que no en tinguessin cap 
dubta, per tant, avui més que mai, jo li demanaria al Sr. Bosch que no ens faci 
dubtar i que si s’ha de barallar es baralli en nom de tots els ciutadans i 
ciutadanes del nostre municipi”. 

 
El Ple de l’Ajuntament acorda per unanimitat: 
 
1r. Rebutjar els pressupostos generals de l’Estat per a l’any 2013. 
 
2n. Instar als Diputats i Senadors autonòmics a que no donin suport a un pressupost que 
el propi President del Govern de les Illes Balears ha qualificat d’injust per a la nostra 
comunitat. 
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3r. Instar al Govern de les Illes Balears a adoptar totes les mesures necessàries per tal de 
garantir que la nostra comunitat autònoma compti amb el pressupost que li pertoca. 
 
 
II. Moció d’urgència en contra de la retirada de subvenció del servei de 
teleassistència 
 
Moció dels Grups Municipals PP, AIPC, ALM, PSOE, PSM-IV-ExM, Esquerra 
Republicana, de l’Ajuntament de Manacor contra la retirada de subvenció del servei de 
teleassistència. 
 
Text de la moció: 

 
“Fins a dia d’avui, l´IMSERSO, mitjançant un Conveni-Marc amb la FEMP del 1995, finança el 
65% del cost del servei de teleassistència domiciliària, i el 35% el gestiona cadascun dels 
Ajuntaments. O be, facturant directament a la persona usuària o be, assumint el propi 
Ajuntament aquesta despesa. El Servei de Teleassistència Domiciliària és un recurs dedicat tant a 
persones majors, com a persones dependents i, mitjançant aquest servei, es pot mantenir la 
independència i la tranquil·litat a la llar, doncs, tant sols, pitjant un botó, ens asseguram la 
mobilització de tots els recursos necessaris per solucionar una emergència les 24 hores del dia i 
els 365 dies de l’any.  
 
Mitjançant una línia telefònica i, un equipament de comunicacions i informàtic específic, ubicat 
a un centre d’atenció i, en el domicili de les persones usuàries, permet que les persones majors 
i/o discapacitades, tant sols accionant el dispositiu que duen al damunt, entrin en contacte verbal 
“mans lliures” amb un centre atès per personal específicament qualificat per donar resposta 
adequada a la necessitat presentada, be, per ell mateix o mobilitzant altres recursos humans o 
materials, propis de la persona usuària o existents dins el municipi. Aquest recurs permet que la 
persona usuària del servei pugui mantenir la relació amb el seu entorn habitual, encara que siguin 
persones que viuen soles, o que passen una part del temps sense cap companyia, o que  
l’utilitzen complementàriament amb altres recursos.  
 
L’objectiu fonamental d’aquest servei és contribuir a aconseguir la permanència de persones 
vulnerables al seu domicili, evitant grans costos personals, socials i econòmics que el 
desarrelament del medi comporta, facilitant el contacte socio-familiar i, assegurant la intervenció 
immediata en crisis personals, socials o de salut amb la finalitat de proporcionar seguretat i, 
contribuir decisivament a evitar ingressos innecessaris a centres residencials. A part, de donar 
una assistència immediata en casos d’urgència i de necessitat, des del centre d’atenció, també es 
contacta periòdicament amb les persones usuàries del servei fent un seguiment permanent, 
mantenint actualitzades les dades i intervenint si les circumstàncies ho aconsellen. De la mateixa 
manera, les persones usuàries poden comunicar-se quan ho estimin oportú. Aquest servei bàsic, 
es complementa recordant als/les usuaris/es la necessitat de realitzar una activitat concreta en un 
moment predeterminat, de forma esporàdica o amb la periodicitat que quedi fixada, com per 
exemple, la presa de medicació, la realització d’una gestió, etc. 
 
Les persones majors o dependents que gaudeixen d’aquest recurs poden romandre al seu domicili 
d’una manera segura davant qualsevol imprevist que pugui sorgir sabent que seran atesos 
immediatament amb la tranquil·litat que això implica, tant en casos d’urgència, com en el dia a 
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dia. Actualment fan ús d’aquest servei 2.526 persones usuàries a 34 municipis de Mallorca i, 
4.433 a totes les Illes Balears.  
 
La desaparició de la partida per al manteniment d’aquest servei als Pressuposts Generals de 
l’Estat i la manca de previsió per part d’IMSERSO, excepte en els casos de violència de gènere i 
pels usuaris de Ceuta i Melilla, senyalen la intenció de l’estat de rescindir el conveni marc amb 
la FEMP i el conseqüent perill de minvar l’escassetat de recursos socials que, per si mateix, ja 
pateixen els ajuntaments de Mallorca, i per tant agreujar la situació dels col·lectius més 
vulnerables dels nostres pobles i ciutats. 
 
Per tot això, el Ple de l’Ajuntament de Manacor adopta els següents acords: 
 
1. El Ple de l’Ajuntament de Manacor insta al Govern de l’Estat i al de la Comunitat Autònoma 
de les Illes Balears a construir una proposta de gestió d’aquest servei que s’adapti a les  Lleis de 
Dependència i de Serveis Socials. Així com a  mantenir el finançament d’aquest servei. 
 
2. El Ple de l’Ajuntament de Manacor es fa seu el malestar i la indignació que el fet provoca al 
conjunt de la societat mallorquina i així ho vol transmetre al Ministeri de Sanitat, Afers Socials i 
Igualtat, als Diputats i senadors representants de les Illes al Congrés dels Diputats i al Senat i a la 
Delegació del Govern. 
 
3. El Ple de l’Ajuntament de Manacor  insta al Govern de les Illes Balears a habilitar una partida 
als pressuposts del 2013 per tal de garantir la permanència, des de l’1 de gener de 2013, del 
Servei de Teleassistència domiciliària als diferents pobles i ciutats de Mallorca, mentres es dóna 
compliment al punt 1 d’aquest acord. 
 
Manacor, 31 d’octubre de 2012. Els portaveus”. 

 
El Ple de l’Ajuntament acorda per unanimitat la urgència de la moció. 
 
El Sr. Flores Pineda exposa que el servei de teleassistència que disposa l’Ajuntament és 
de 280 terminals en funcionament i estan destinades a persones de més de 65 anys.   
Indica que aquests terminals donen seguretat i són de vital importància per a aquestes 
persones majors.  Assenyala que han tingut reunions amb els responsables de l’IMAS 
per tractar de solucionar el problema.  
 
El Sr. Oliver Gomila considera que el servei té un cost elevat i espera que les 
institucions supramunicials facin cas a l’Ajuntament, perquè es tracta d’un servei 
necessari i prioritari. 
 
El Ple de l’Ajuntament acorda per unanimitat: 
 
1. El Ple de l’Ajuntament de Manacor insta al Govern de l’Estat i al de la Comunitat 
Autònoma de les Illes Balears a construir una proposta de gestió del servei de 
teleassistència que s’adapti a les  Lleis de Dependència i de Serveis Socials; així com a  
mantenir el finançament d’aquest servei. 

 
2. El Ple de l’Ajuntament de Manacor es fa seu el malestar i la indignació que el fet 
provoca al conjunt de la societat mallorquina i així ho vol transmetre al Ministeri de 
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Sanitat, Afers Socials i Igualtat, als Diputats i senadors representants de les Illes al 
Congrés dels Diputats i al Senat i a la Delegació del Govern. 

 
3. El Ple de l’Ajuntament de Manacor insta al Govern de les Illes Balears a habilitar una 
partida als pressuposts del 2013 per tal de garantir la permanència, des de l’1 de gener 
de 2013, del Servei de Teleassistència domiciliària als diferents pobles i ciutats de 
Mallorca, mentre es dóna compliment al punt 1 d’aquest acord. 
 
 
El president aixeca la sessió, de la qual estenc aquesta acta, que s’estén en paper 
numerat pel Govern de les Illes Balears números  0624106 al 0624128, ambdós inclosos. 
 
 
El secretari general     El batle president 
 
 
 
Antoni Benlloch Ramada    Antoni Pastor Cabrer 
 
 
 
 
 
 


